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خبر یادداشت

مجوز مصرف واکسن
«کووایران برکت» صادر شد

شــرق: وزیر بهداشــت از صدور مجوز مصرف  �
اضطراری واکســن ایرانی کرونا (کووایران برکت) 
خبــر داد. ســعید نمکی گفــت: اجــازه مصرف 
واکســن ایرانــی کووایران برکت دیروز صادر شــد. 
درباره واکســن تولید مشترک پاستور و کوبا نیز قرار 
شــد پاســتور مدارک را آماده کند و در هفته آینده 
اقدام کنیم. بنابراین واکســن برکــت به مجموعه 
واکسیناســیون ما می پیوندد و پاســتور هفته آینده 
خواهد پیوســت. همچنین ســخنگوی ستاد ملی 
مقابلــه بــا کرونا با بیــان اینکه مردم نگــران دوز 
دوم واکسیناســیون کرونا نباشــند، گفت: دوز دوم 
واکسن اسپوتنیک را توزیع کردیم. دوز دوم واکسن 
سینوفارم را هم از شنبه توزیع می کنیم. فاصله بین 
دریافت دو دوز واکســن برای ســینوفارم تا هشت 
هفته و برای اســپوتنیک تا ۱۲ هفته ایرادی ندارد. 
علیرضا رئیســی درباره آخرین رونــد تهیه و توزیع 
واکسن در کشور توضیح داد و دراین باره اظهار کرد: 
در فاز یک کادر بهداشت و درمان را واکسینه کردیم. 
فاز دوم، گروه های سنی است و ۷۰ سال به بالاها را 
جزء اولویت واکسیناسیون قرار دادیم که انجام شده 
است. در استان بزرگی چون تهران بالای ۸۰ درصد 
افراد واجد شرایط، واکسن را دریافت کرده اند. در این 
بین گروه های دیگر چون جانبازان بالای ۵۰ درصد 
و... هم واکسن گرفتند. سخنگوی ستاد ملی مقابله 
با کرونــا با بیان اینکه با اطمینــان می گویم تا آخر 
سال همه ۷۰ درصد جمعیت کشور که گروه هدف 
هستند، حداقل یک دوز واکسن را خواهند گرفت که 
از تولید داخل می آید، گفت: اگر مجوز واکسن تولید 
داخل صادر شود از هفته آینده وارد بازار می شود. 
ما تا آخر خرداد، یک میلیــون دوز آماده داریم. در 
تیرماه سه میلیون، در مرداد بالای هفت میلیون و از 
شهریور به بعد ماهانه ۱۰ میلیون دوز واکسن دست 
ماست. رئیسی ادامه داد: گروه هدف ما ۵۵ میلیون 
نفر است که تا آخر سال با توجه به اینکه بالای ۷۰ 
میلیون دوز واکسن در دست داریم، با خیال راحت 
می توانیم واکسیناســیون را پیش ببریم. این جدای 
از واکســن هایی اســت که خریــداری کرده ایم. او 
ادامه داد: آبان سال گذشته، از سبد کوواکس ۱۶.۸ 
میلیون دوز واکســن خریــداری کردیم که به علت 
بدعهدی به دست ما نرســید و از آن تعداد حدود 
دو میلیون دوز به دســت ما رسید. تلاش کردیم از 
کشورهای دیگر هم واکسن بگیریم و قرارداد بستیم 
اما به کشــور خودشــان اولویت دادند. واکسن در 
فرودگاه بود که برای ما ارســال شود، اما دادستانی 
آن کشــور، صدور واکســن را متوقف کــرد و اجازه 
نداد به ما برســد. معاون وزیر بهداشت ادامه داد: 
موضوع بعدی اینکه کنترل افرادی که سن بالاتری 

دارند، راحت تر است.

جانشین مدیرعامل موزه ملی
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

معرفی شد
شــرق:  صد و یکمین جلسه شــورای معاونان و  �

مدیران موزه با حضور ســردار بســیجی دکتر بهمن 
کارگر، ریاست بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقــدس و رئیــس هیئت مدیره موزه ملــی انقلاب 
اســلامی و دفــاع مقــدس و علی اصغــر جعفری، 
مدیر عامل موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 
و جمعی از معاونان و مدیران، دوشــنبه ۲۴ خرداد 
ماه در ســالن قصر شیرین موزه ملی انقلاب اسلامی 
و دفاع مقدس برگزار شــد. گفتنی اســت به منظور 
ادغام اداره کل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس اســتان تهران با موزه ملی انقلاب اســلامی 
و دفاع مقدس، ســردار علی اصغر شیخی؛ مدیر کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان تهران 
با حکم سردار بسیجی دکتر بهمن کارگر به جانشینی 
مدیرعامل موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

معرفی و منصوب شدند.

نگهداری و حفظ جمعیت

جمهوری اســلامی ایــران در چهار دهــه اخیر با  �
تحــولات بــزرگ جمعیت روبه رو بوده اســت. رشــد 
چشــمگیر جمعیتی حدود چهار درصد در ســال های 
۱۳۵۵تــا ۱۳۶۵ باعث شــد در اواخر دهــه ۶۰ برنامه 
تنظیــم خانواده در ایران اجرا شــود. اجرای این برنامه 
و اســتقبال خانواده های ایرانــی از آن در دهه های ۷۰ 
و ۸۰ موجــب کاهش چشــمگیر بــاروری و به تبع آن 
کاهش رشد جمعیت شد. رشد جمعیت در سال های 
۱۳۶۵ تا ۱۳۷۵؛ ۱۳۷۵ تا ۱۳۸۵؛ ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۰؛ ۱۳۹۰ 
تا ۱۳۹۵ بــه ترتیب به حدود ۱/۹ درصــد؛ ۱/۶ درصد؛ 
۱/۲۹ درصد؛ ۱/۲۴ درصد رسید. کاهش موالید و تثبیت 
باروری در دهه اخیر باعث شــد در ســال ۱۳۹۳ بحث 
سیاست جمعیتی با تأکید بر جمعیت جوان و افزایش 
جمعیت مطرح شود. آنچه در بحث سیاست جمعیت 
بایــد به آن توجه کرد، این اســت که نباید نگاهمان به 
سیاســت های جمعیت تک بعــدی باشــد و صرفا بر 
افزایش تعداد جمعیت و افزایش باروری تأکید شــود. 
متأســفانه مسئولان و برنامه ریزان در چند سال اخیر بر 
تعداد جمعیت تأکید داشــته اند و از نگهداری و حفظ 
جمعیت فعلی غافل هســتند. در بحــث نگهداری و 
حفــظ جمعیت دو متغیر مهم در کنــار متغیر باروری 
می تواند بر رشــد جمعیت و توســعه اثرگذار باشد که 
ایــن دو متغیر مربوط به تولید جمعیت نیســت، بلکه 
مربوط به جمعیت فعلی و نگهداری از آن است. یکی 
از این متغیر های اثرگذار، مرگ  ومیر زودرس است که با 
شناخت علل مرگ ومیر و پیشگیری از آن و افزایش امید 
به زندگی می توان از ریزش جمعیت به ویژه جمعیتی 
که در ســنین فعالیت و تولید مثل هســتند، جلوگیری 
شــود. متغیر دیگــری که بر نگهــداری جمعیت تأثیر 
می گــذارد، مهاجرت بین المللی اســت. در این مقوله 
صرفا نبایــد به تعداد افراد مهاجرت کــرده توجه کرد، 
بلکه آنچه بســیار اهمیت دارد، کیفیت افرادی اســت 
کــه مهاجرت می کنند. همان طور کــه در مطالب فوق 
اشــاره شد، مرگ ومیر از متغیرهای مهم رشد جمعیت 
و شاخص های مهم توسعه است. یکی از شاخص های 
مهم در حوزه مرگ و میر امید به زندگی است. در چهار 
دهه اخیــر در ایران با کاهش تلفــات کودکان زیر پنج 
سال امید به زندگی جهش چشمگیری داشته است و 
آنچه مسئولان و برنامه ریزان باید در وضعیت فعلی و 
آینده از آن غافل نشوند، علل مرگ ومیر زودرس است. 
متأســفانه در ایران دو ســوم مرگ ومیر بر اثر سه علت 
اصلی بیماری های قلب و عروقی؛ حوادث غیرعمدی 
و سرطان اســت و در حوادث غیرعمدی سهم تلفات 
سوانح رانندگی در سنین جوانی بالاست. از متغیر های 
مهم دیگری که در نگهــداری جمعیت اهمیت دارد، 
بحث مهاجرت بین المللی است. مهاجرت بین المللی 
افراد از دو نظر مهم است؛ اول از نظر تعداد جمعیت، 
افراد مهاجرت کننده که کشــور مبــدأ را ترک می کنند 
می توانند در ســاختار جمعیت کشــور مبــدأ اثرگذار 
باشــند و دوم بُعد کیفیت جمعیتی است که کشور را 
ترک می کنند. منظــور از کیفیت جمعیت، تحصیلات، 
مهارت های شغلی و سرمایه اقتصادی است. در چهار 
دهه اخیر به  دلیل شرایط نامساعد اقتصادی و اجتماعی 
مهاجرت ایرانیان به خارج از کشور گسترش یافته است 
و تعداد جمعیت ایرانیان خارج کشــور براساس منابع 
مختلف بین سه تا شــش میلیون نفر در نوسان است، 
در طــول ســال های ۱۳۸۳ تا ۱۳۹۳ به  طور متوســط 
سالانه ۳۸ هزار نفر مهاجر ایران را به مقصد کشورهای 
عضو OECD (استرالیا، بلژیک، کانادا، دانمارک، فنلاند، 
فرانســه، آلمان، مجارستان، ایسلند، ایرلند، ایتالیا، ژاپن، 
کره جنوبی، هلند، نروژ، اســپانیا، ســوئد، لوکزامبورگ، 
نیوزیلنــد، پرتغــال، جمهوری اســلواکی، اســلوونی، 
سوئیس، ترکیه، انگلیس و آمریکا) ترک کرده اند. مقصد 
اصلی ایرانیان برای مهاجرت بــه ترتیب آمریکا، کانادا 
و آلمان اســت. در ســال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۹۰ ایران رتبه 
نخست از نظر تعداد مهاجران تحصیل کرده را در میان 
کشورهای منطقه دارد. براســاس داده های کشورهای 
OECD در ســال ۱۳۹۰؛ ۵۲ درصد ایرانیان در مشــاغل 
با مهارت بــالا؛ ۴۴ درصد از آنها در مشــاغل با مهارت 
متوسط فعال هستند و تنها چهار درصد مهاجران ایرانی 
در مشاغل در ســطح پایین هستند. با توجه به مطالب 
ذکرشــده آنچه در مهاجرت بین المللــی در کنار تعداد 
افراد مهاجرت کرده باید به آن توجه شود بحث کیفیت 
مهاجران است، افراد مهاجرت کرده اکثرا دارای سرمایه 
اقتصادی و سرمایه فرهنگی بالا بوده و این امر می تواند 
صدمات جبران ناپذیری برای کشور مبدأ به  همراه داشته 
باشد و ســود جمعیتی حاصل از این مهاجرت نصیب 
کشورهای مقصد می شود. تغییرات ارزشی و نگرشی ای 
در دو دهه اخیر در خانواده هــای ایرانی صورت گرفته 
کــه منجر به کاهش بــاروری و تثبیت آن شــد و توقع 
داشــتن باروری بالا هماننــد دهــه ۶۰ از خانواده های 
ایرانــی یک امر به دور از واقعیت و غیرعقلانی اســت. 
آنچه باید در بحث سیاســت و برنامه ریزی جمعیت به 
آن توجه شــود، بحث نگهداری جمعیت است که در 
ایــن بحث دو متغیر مرگ ومیــر و مهاجرت بین المللی 
حائز اهمیت اســت. در سیاست گذاری ها و برنامه ریزی 
جمعیت مسئولان برای پیشگیری از مرگ و میر زودرس 
باید به مقوله های ســبک زندگی سلامت محور، کیفیت 
مواد غذایی، هزینه های ســلامت و بهداشــت، ارتقای 
ایمنی جاده ها و خودرو توجه داشــته باشــند و درباره 
مهاجرت ببین المللی برای جلوگیری از مهاجرات افراد 
تحصیل کرده و نیروی ماهر که دارای سرمایه اقتصادی و 
فرهنگی بالایی هستند، باید به ارتقای کیفیت زندگی چه 

در بُعد عینی و چه در بُعد ذهنی توجه شود.
*کارشناس ارشد جمعیت شناسی از دانشگاه تهران

شرق:  شهردار تهران در گفت وگوی زنده و اینترنتی 
با کارکنان و مدیران شهری دستاوردهای دوره پنجم 

مدیریت شهری را تشریح کرد.
پیــروز حناچی، بــا بیان اینکه هفته گذشــته در 
شــورای شــهر تهران گــزارش «تحویــل و تحول 
شــهرداری تهران» به شورای شــهر تهران و بنا بر 
مأموریتی که بر عهده شهرداری تهران گذاشته شده 
بود، ارائه شــد، گفت: «این گزارش عمدتا حول این 
محــور که چه تحویل گرفتیــم و الان که آخر دوره 
پنجم شوراست چه چیزی و با چه تغییراتی تحویل 
می دهیم، اســت. گزارش تحویل و تحول بر اساس 
۹ محور، انضباط ساخت وســاز و بهسازی کالبدی، 
عدالــت توزیعی، توســعه زیرســاختی و تســهیل 
ترافیک، مالیه شــهرداری، ارتقای کارایی ســازمان، 
مشــارکت اجتماعی و رضایت شهروندی، ایمنی و 
محیط زیســت پایدار، حفاظــت از میراث طبیعی و 

تاریخی شهر، هوشمندسازی و شفافیت است».
شــهردار تهران ادامه داد: «در حوزه نخســت؛ 
ســالانه  کاهش ۵۰درصــدی  متوســط  زیربنــای  
 پروانه های  صادره  مسکونی ، کاهش  میزان  مغایرت 
 ارتفاعی  پروانه های  صادره  در  مناطق  ۱ و ۲، کاهش 
 ۶۳ درصــدی  تعداد پروانه های  مســکونی  مغایر  با 
 دستور  نقشه و کاهش  ۷۴درصدی  مجموع  طبقات  
مازاد در  پروانه های  مسکونی  مغایر است که بخش 
عمده ای از پروانه های صادره شامل توافقات دوره 

قبل هم بوده است».
مهار رشد بی رویه بلندمرتبه سازی

حناچــی یکی دیگر از اقدامــات در این حوزه را 
مهار رشــد بی رویه بلندمرتبه سازی نسبت به دوره 
قبل و کاهش ۹۰درصــدی زیربنای پروانه ها عنوان 
کــرد و گفــت «البته نمی تــوان گفت همــه اینها 
برنامه ریزی ما بوده بلکه شرایط رکود هم تأثیرگذار 
بوده؛ اما ما این تهدید را بــه فرصت تبدیل کردیم. 
بــا کاهش  ســکونت پذیری  شــهر تهــران  با حذف 
 تسهیلات  تشــویقی  (حذف  بندهای  ۵-۲ و ۱۱-۴ ) و 
تدقیق  طــرح  تفصیلی  ویژه  منطقه  ۲۲  تأثیر کاهنده 
ســکونت پذیری  افق  طرح  از ۱۲ میلیون و۹۴۸هزارو 
۲۵۳ نفر  به  ۱۱ میلیون و ۳۳۵ هزار نفر رسیده است. 
البته این موضوع بحث حاکمیتی است که مأموریت 
اجرای آن در همه دوره ها بر عهده شهرداری تهران 

بوده است».
حناچــی در ادامــه با اشــاره به اینکــه املاک 
درشت دانه با وسعتی بیش از یک پنجم شهر تعیین 
تکلیف شــد، گفت: «بیش از ۱۶ هزارو ۴۶۴ هکتار از 
اراضی شــهر در ســال های ۹۶ تا ۹۹ تعیین تکلیف 
شــدند و برنامه ریزی در این اراضی به واسطه نوع 
زیرپهنــه و ضوابط ناظر در طــرح تفصیلی تعیین 
تکلیف نشــده بود کــه با تدوین مصوبــات مرتبط، 
نیمی از آن تعیین تکلیف شده  و نیمی دیگر در آخر 
دوره به نتیجه خواهد رسید. دستورالعمل نوسازی 
شهر تهران، تدوین  برنامه  عملیاتی نحوه  ساماندهی 
 زیرپهنه  حفاظــت  ویژه G۳۲۳ با رویکرد توســعه  
پایــدار طرح اراضــی پادگان ۰۶ که امروز نشســت 
نهایــی تغییراتش در شــورای عالی شهرســازی را 
داشــتیم، پادگان جی، پــادگان دوشــان تپه، طرح 
اراضی مســیل کن یا شــن چاله ها، بازآفرینی محور 
فداییــان اســلام، بخش های ناکارآمــد منطقه ۱۸، 
کوره های آجرپزی منطقه ۱۹ و رود دره اوین-درکه 
اقداماتی هســتند که در بخــش بازآفرینی و تعیین 

تکلیف اراضی درشت دانه انجام شد».
حناچی با بیان اینکه این رخدادها نشــان دهنده 
این است که شــعارهای مان در امتداد اقدامات مان 
بوده اســت، گفت: «توســعه مناطق جنوبی به این 
معنا نبوده کــه مناطق شــمالی را تضعیف کنیم، 
بلکه ســرمایه گذاری بیشــتری پایین محور انقلاب 
داشتیم. به طوری که سهم خطوط در ایستگاه های 
بهره برداری شــده در پهنه هــای جنوبــی از کمتــر 
از ۴۰ درصــد به بیــش از ۵۵ درصــد در این دوره 
رسیده است». شهردار تهران به پروژه های توسعه 
محله ای با رویکرد طب سوزنی اشاره کرد و توضیح 
داد: در سال ۹۸ تا امسال دوهزار و ۴۸۷ پروژه اجرا 
شــده و ۸۹ درصد در محله های کم برخوردار بوده 
اســت. تاکنون ۵۵۱ پروژه به اتمام رسیده و در سال 
۹۸ این میزان ۹ درصد اعتبارات، سال ۹۹ حدود ۳۰ 
درصد و در سال ۱۴۰۰ حدود ۵۴ درصد از اعتبارات 
را در ۲۲ منطقه در حــوزه تملک دارایی تخصیص 

پیدا کرد.
  لوپ متروی تهران تکمیل شد

شهردار تهران در ادامه این نشست تصریح کرد: 
«بعــد از حدود چند دهــه، ۳۰ بهمن ۱۳۹۸، طرح 
جامــع حمل ونقــل ریلی در صد و پنجاه وششــمین 
جلســه شــورای عالی شهرســازی و معماری به 
تصویب رســید. بهره بــرداری از ۴۰ کیلومتر مســیر 
متروی جدید شامل ۱۳.۵ کیلومتر در خط ۷ بخش 
میانی و شــمالی، بهره بــرداری از ۲۶.۵ کیلومتر از 
بخش میانی و شــمالی خط ۶ در ایــن دوره اتفاق 
افتــاده اســت. برنامه ریــزی و بهره بــرداری از ۱.۲ 
کیلومتر مســیر توســعه غربی خط ۴ نیز تا پایان تیر 
۱۴۰۰ صورت خواهد گرفت، همچنین بهره برداری از 
۱۲ ورودی جدیــد مترو و بهره برداری از ۲۶ کیلومتر 
حد فاصل گلشــهر تا هشــتگرد با یک ایســتگاه، با 
همکاری وزارت راه و شهرســازی و شرکت عمران 
شــهرهای جدید صورت گرفته اســت. علاوه بر این 
شــهرداری تهران و دولت با تخصیص اعتبار برای 
اتصــال متروی فرودگاه امام خمینــی (ره) به پرند 

برنامه ریزی کرده اند».

حناچــی با اعــلام اینکــه بهره بــرداری از ۳۲ 
ایســتگاه نیز در این دوره انجام شــده است، گفت: 
«ایستگاه های خط ۷ شامل بریانک، کمیل، رودکی، 
نــواب، هلال احمر، تربیت مــدرس، میدان صنعت، 
بســیج، میــدان محمدیــه، مولــوی، بــرج میلاد، 
چهل تــن، دولاب، قیــام و آهنــگ نیز انجام شــده 
اســت. لوپ تهران در این دوره تکمیل شده است. 
در خط ۶ ایســتگاه شــهدا تبادلی با خط ۴، بعثت، 
دولت آبــاد، امــام حســین (ع)، بعثت، کیانشــهر، 
یادگار امام (ره)، اشــرفی اصفهانی، شهید ستاری، 
امیرکبیر، مرزداران و خط ۳ ایســتگاه اقدسیه نیز به 
بهره برداری رســیده است. همچنین تلاش می شود 
تا تیر امســال از ایســتگاه  مدافعان سلامت در خط 
۷، ایستگاه های شهرک آزمایش و شهید رضایی در 
خط ۶ و همچنین ایستگاه پروانه در خط ۴ آزمایش 

بهره برداری شود».
تملک ۲۱ باغ در تهران

حناچی درباره جریمه قطع درختان توضیح داد: 
«با همکاری شورای شهر، حســاب ویژه ای را برای 
کســانی که نســبت به قطع درخت جریمه سنگین 
می شــدند، باز و از همان محل برای توسعه فضای 
سبز اســتفاده کردیم و اجازه ندادیم از آن اعتبارات 
در محــل دیگــری هزینه شــود. در طــول خیابان 
ولیعصر (عج)، حدود ســه هزارو ۵۰۰ اصله درخت 
با بن ۱۲ سال کاشته شد که بیش از ۹۹ درصد آنها، 
ریشه شــان گرفته اســت. تملک ۲۱ بــاغ و اراضی 
مشــجر، کاهش تعداد محلات فاقد بوســتان از ۱۷ 
محله به ۹ محله جزء عملکرد این دوره از مدیریت 

شهری است».
او درباره حوزه پایدارســازی و مالی شهری، بیان 
کرد: «بــا منابعی که در اختیار مدیریت شــهری از 
نیمــه دوم ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹ بود، برخلاف وجود کرونا 
و شــرایط تحریم، نســبت بــه دوره ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۵ 
بــه قیمت ثابــت ســال ۱۳۹۵، حــدود ۴۲ درصد 
شــهر ارزان تر اداره شده اســت. البته شرمنده ایم و 
می دانیم که به کارکنان شــهرداری در این وضعیت 
فشــار آمده است. اما این فشــار بر همه وارد شده 
و این طــور نبوده که بــه مدیران امتیــازات ویژه ای 
داده شــود و کارکنــان در ســختی بگذرانند. تلاش 
می شــود که بخش های رفاهی هم تقویت شــود. 
از ســال ۱۳۹۲ تا شهریور ۱۳۹۶، شــهرداری تهران 
حدود پنج هزارو ۳۸ میلیارد تومان بدهی و ۹هزارو 
۷۵۳ میلیــارد تومان دریافت تســهیلات داشــته و 
هفت هزارو ۱۰۹ میلیارد تومــان هم پرداخت کرده 
اســت. از مهر ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹، مانده تســهیلات از 
ســنوات گذشته برابر با ۱۹ هزار و ۴۰۸ میلیارد تومان 
و اصل تســهیلات دریافتــی در دوره پنجم برابر با 
چهارهــزارو ۲۸ میلیارد تومــان و پرداختی در این 

دوره هم ۹هزارو ۶۹۲ میلیارد تومان بوده است».
  عدم افزایش خالص بدهی های شهرداری

شهردار تهران با تأکید بر اینکه میزان بازپرداخت 
شــهرداری تهران در دوره فعلی بیــش از دو برابر 
اصل تسهیلات دریافتی خودش بوده است، افزود: 
«در ایــن دوره از مدیریت شــهری نه تنها به خالص 
بدهی اضافه نشــده بلکــه به میزان هــزارو ۹۷۴ 
میلیارد تومان هم از بدهی ها کاســته شــده است. 
در حوزه بدهی ها تا پایان ســال ۱۳۹۹، بابت ســود 
و جرائــم و میــزان هزینه های تســهیلات دریافتی 
از بانک ها در دوره های گذشــته معــادل ۳۶هزارو 
۹۳۹ میلیــارد تومان بــه بدهی شــهرداری تهران 
افزوده شــده اســت. چون بخشــی از این بدهی ها 
ارزی بوده، شــهرداری به شکل مضاعف ضرر کرده 
است. شهرداری تهران برای تسویه بدهی نخستین 
بار، پنج هــزار و ۸۵۰ فقره برات کارت به مبلغ ۸۷۸ 
میلیــارد تومان صادر کرده اســت کــه عمدتا برای 
تســویه با پیمانکاران استفاده شــد. در حال حاضر 
مجمــوع بدهی های شــهرداری تهــران ۶۶ هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان برآورد می شــود که مطالبات از 
دولت، دستگاه ها و شهروندان هم حدود ۵۸ هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومان است که در مقابل آن عدد قابل 

توجهی است».
حناچــی درباره اقدامــات مدیریت شــهری در 
حوزه پایدارســازی شهری و حوزه صیانت از املاک، 
توضیــح داد: «در کل دوهزارو ۶۶۲ ملک در اختیار 
شــهرداری بوده که هزارو ۷۶۲ ملک تعیین تکلیف 
شــده و از طریق ارســال لایحه به اســتناد تبصره 
۶ ماده ۵۵ به شــورا برای نخســتین بــار در تاریخ 

شــهرداری برای دریافت مجوز، ارسال شده است. 
پیــش از این، برای واگذاری های انجام شــده مجوز 
شــورای شهر را به دنبال نداشــته است. ۶۰۰ ملک 
تخلیه شــده و برای ۳۰۰ ملک هــم اقدام حقوقی 
شــده و برای تخلیــه در محاکم در حــال پیگیری 
اســت. در این دوره هزارو ۲۸۳ ملک به مســاحت 
هفــت هکتار و ارزش به روزشــده پنج هــزار و صد 
میلیارد تومان واگذار شده و ۵۰۶ ملک به مساحت 
صــد هکتار و ارزش ۱۰ هزار میلیــارد تومان تملک 
شده اســت. ارزش املاک تملک شده به واگذار شده 
تقریبا دو برابر شــده و مســاحت املاک تملک شده 
بــه واگذارشــده نیز ۱۴ برابر شــده اســت. بخش 
درخور توجهــی از واگذاری های امــلاک مربوط به 
املاک ریزدانه در گذرهــای متروکه بوده که تملک 
مربوط به اراضی و املاک واقع در پروژه های شهری 

را شامل می شده است».
افزایش اعتبارات ایمنی شهری

حناچــی گفت: «همچنیــن در حــوزه ایمنی و 
محیط زیســت پایدار در ســال ۹۶ پنجــاه کیلومتر 
مسیر دوچرخه وجود داشت که در سال ۹۹ به ۲۴۶ 
کیلومتر رسیده و سهم سفرهای دوچرخه سه برابر 
افزایش پیدا کرده اســت. در بخش اعتبارات حوزه 
ایمنی و تاب آوری شــهری و کاهش سهم اعتبارات 
نامرتبط با وظایف ذاتی شــهرداری در سال های ۹۲ 
تا ۹۵ حــدود هفت درصد کل بودجــه و ۱۸صدم 
درصد ســهم آتش نشــانی و ۱۲صدم درصد سهم 
مدیریت بحران را داشتیم و نرخ تغییر و کمک سهم 
اعتبارات و کمک به بخش های نامرتبط منهای ۸۵ 
درصد، سهم آتش نشانی ۶۶ درصد و سهم مدیریت 
بحران نســبت به دوره قبل ۵۸ درصد افزایش پیدا 
کــرد. تجهیزات خوبــی را برای آتش نشــانی تهیه 
کردیم و آتش سوزی پالایشگاه تهران آزمایش خوبی 
برای زیرباررفتن آتش نشانی تهران بود که به جرئت 
می توان گفت که کنترل آتش سوزی از عهده وزارت 
نفــت خارج بود و درســت و به موقــع عمل کردن 
و هوشــمندبودن در کنتــرل آتــش در پالایشــگاه 
تهران نقطــه عطف این دوران تلقی می شــود. در 
توسعه زیرســاخت های مدیریت بحران نیز افزایش 
شــتاب نگارهای لرزه ای از چهار به ۹۰ شــتاب نگار، 
افزایــش لرزه نگارهــای حســاس از هشــت به ۱۴ 
مورد، مساحت مســتعد زمین لرزه شناسایی شده از 
پنج هزار کیلومتر مربــع به ۱۱ هزار کیلومتر مربع و 
افزایش پایگاه های پشتیبانی در حال بهره برداری از 
۹۶ به ۱۰۱ افزایش داشته است. بهره برداری از پنج 
پایگاه پشــتیبانی مدیریت بحران جدید را داشتیم و 
در حوزه همکاری آتش نشــانی بــا نهادهای دیگر 
تفاهم نامه با وزارت دفاع و سازمان شهرداری ها را 

برای آموزش در سراسر کشور داشتیم».
شهر را نفروختیم

به گفته حناچی شهرداری تهران ایمنی در برابر 

ســیل را با اقدامات خاکریز آب پیگیری کرد و بهبود 
این عملکردها نسبت به گذشته محسوس است.

او ادامه داد: «طرح جامع پســماند در شــورای 
شهر به تصویب رسیده و در نتیجه ظرفیت عمرانی 
آن از حدود ۱۹ هراز تن به ۱۴ هزار تن رسیده است. 
در حوزه حفاظت تاریخی شهر در سال ۹۱ تا ۹۵ به 
میزان ۵۰۱ برنامه اجــرای ضوابط برج باغ ها انجام 
شــده که در ســال ۹۹ این عدد کاهش پیدا کرده و 
با تلاش شــهرداری باغات حفظ شــده و شهرداری 
تملک ۲۱ باغ را حفظ کرده اســت. ۴۵ بنا توســط 
شهرداری ثبت و تملک شده و ثبت خیابان ولیعصر 
نیز در فهرســت میــراث فرهنگی جهــان از دیگر 
اقدامات شــهرداری بوده است. در سال ۹۶ توسعه 
فضای ســبز، ۳۴ هکتار بوده که در سال ۹۷ به ۲۶ 
هکتار و در ســال ۹۸ به ۶۸ هکتار و در سال ۹۹ به 

۵۳ هکتار رسیده است».
شــهردار تهران بیان کرد: «شهرداری تلاش کرد 
این دوره، دوره متفاوتی باشــد که نشــان داده شد 
می شود شهر را نفروخت و اداره کرد و بدون صدمه 
به شهر و حقوق مردم شهر را مدیریت کرد. از دهه 
۷۰ ایــن موضوع مطرح بود کــه برنامه های ما باید 
متنوع باشــد و وابســتگی به ساخت وساز در شهر 
را کــم کنیم. بســیاری گفتند که ایــن اقدام صورت 
نمی گیــرد، ولــی این کار بــا تلاش همــه کارکنان 
شــهرداری تهران میسر شد. شهرداری تهران تلاش 
کرد ریل مربوط به سیاســت گذاری ها در شهرداری 
را که انحراف آن از دهه ۷۰ پیدا شــروع شــده بود، 
درست کند». شهردار تهران گفت: «ما تلاش کردیم 
که نگاهمــان برای انتصابات به داخل شــهرداری 
باشــد و اعتقاد من این است که ما باید تلاش کنیم 
که بهــره وری را در شــهرداری بیشــتر کنیم. فقط 
شــهردار یک منطقه از خارج از محیط شــهرداری 

بوده و منصوب شده است».
کرونا و مشکلات مدیریت شهری

به گفتــه حناچی یکــی از مشــکلات این دوره 
شــرایط مربوط به تحریم و بیماری کرونا بود و این 
اتفاق برای شــهرداری با کاهــش درآمد و افزایش 

هزینه همراه بوده است.
او ادامــه داد: «در ایــن مدت میــزان بازدید از 
بــرج میلاد کاهــش پیدا کرده اســت. در این دوره، 
ملکی بدون حســاب و کتاب به کســی تقدیم نشد، 
تــلاش کردیم با فســاد جدی برخــورد کنیم. البته 
در ســازمانی با عظمت شــهرداری تهران که جزء 
بزرگ ترین سازمان ها در ســطح استان و بزرگ ترین 
سازمان اجرائی هم به جهت درآمد و هم هزینه کرد 
است، احتمال فســاد در این سازمان یک درصدش 
هم در ســال حدود ۹۰۰ میلیارد تومان می شود که 

رقم درشتی است».
او بــا بیان اینکه بــا توجه به عظمت ســازمان 
احتمال فســاد همواره وجــود دارد، افزود: «مهم 
این اســت که در مقابل فســاد بی تفاوت نباشیم و 
اجازه ندهیم کســانی کمتر از یک درصد، آبروی ۹۹ 
درصد دیگر را تحت الشــعاع قرار  دهند. با این حال 
با بسیاری از موارد تخلف و فساد بدون اینکه خبری 
کنیم، برخورد شد و تلاش کردیم آبروی سازمانی را 
حفظ کنیم و امروز خوشحال هستیم که شهرداری 
تهران از رتبه نخستین دســتگاه در رتبه بندی فساد 
و نارضایتی به رتبه ششــم ســقوط کــرد. البته این 
رخــداد، افتخار بزرگی نیســت؛ اما نتیجه تلاشــی 
است که همه کارکنان شهرداری تهران در آن سهم 
داشتند». حناچی این را هم گفت که در این دوره به 
کسی املاکی بدون حســاب و کتاب تقدیم نکردیم 
و تلاش شــد شــرایط برای همه عادلانه باشد. اگر 
در ایــن دوره اقدام خوب و مثبتــی رخ داده افتخار 
همه کســانی اســت که تلاش کردند و به این نگاه 
باور داشتند و امیدوارم با تلاش همه، این نگاه ادامه 
پیدا کنــد؛ چراکه اگر خود و شــهر را گرفتار چرخه 
باطل کنیم که هر روز ســبب کاهش کیفیت زندگی 

می شود، مردم این را از چشم ما و شما می بینند.

شهردار تهران در جلسه آنلاین با کارکنان شهرداری بیان کرد:

شهر  را نفروختیم و اداره کردیم

دانشگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشتی و درمانی مازندران در نظر دارد از 
طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای نســبت به خرید و تجهیز  و آماده سازی  

ســالن کنفرانس  مرکز آموزشی درمانی امام خمینی (ره) ساری طبق مدارک و مشخصات فنی موجود در اسناد مناقصه 
اقدام نماید. از متقاضیانی که آمادگی شــرکت در مناقصه را دارند دعوت بعمل می آید جهت دریافت اســناد و تحویل 
پیشــنهاد طبق برنامه زمان-بندي ذیل اقدام نمایند. به پیشنهاد های واصله خارج از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت ترتیب اثر داده نخواهد شد.
مهلت دریافت اســناد: از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۵ تا ساعت ۱۴/۳۰ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۳۱. 
مهلت تحویل پیشــنهاد : تا ساعت ۱۴/۳۰ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۴/۱۳. 
مبلغ تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار: به شرح مندرج در اســناد مناقصه به صورت نقدی واریز به شماره حساب  

۲۷۲۷۹۰۴۸۵ نــزد بانک رفاه یا ضمانت نامه بانکی معتبر که مدت اعتبار سررســید ضمانتنامه بانکی باید حداقل ســه 
ماه پس از تاریخ صدور باشد.

آدرس  بــه  دولت(ســتاد)  الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  پیشــنهادات:  تحویــل  و  اســناد  دریافــت   محــل 
WWW.SETADIRAN.IR 

زمان گشایش پیشــنهادها: زمان تشکیل جلسه کمیسیون روز دوشــنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۴/۱۴ در طبقه همکف،دبیرخانه  
دانشگاه. مناقصات  کمیسیون 

 اداره مناقصــات و قراردادهــای دانشــگاه بــا شــماره تلفــن ۳۳۰۴۴۱۰۹-۰۱۱  آمــاده پاســخگویی بــه ســؤالات  
می باشد. 

سیدرضا میرخانى*


